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مرحله نخست اکران فیلم »محمد 
رسول الله«)ص( ساخته مجید مجیدی 
در ایران به پایان رســید درحالی که 
این فیلم علیرغم تمامی قابلیت های 
ســاختاری و محتوایی )به جز چند 
نمایش محدود در مراکز اسلامی دو 
نتوانسته  اروپایی( هنوز  سه کشــور 
برپرده ســینماهای جهان به نمایش 

درآید.
فیلم مجیدی به جز جشــنواره 
فیلم مونتــرال که با این فیلم افتتاح 
شد و فســتیوال کمرایمیج )که یک 
فستیوال تخصصی فیلمبرداری است( 
هنوز در هیچ جشــنواره دیگری در 
جهان نمایش نداشته است و این در 
شرایطی است که انبوهی از فیلم های 
سخیف و حقیر و ضعیف در طول سال 
در صدها جشنواره ریز و درشت دنیا 
به نمایش درآمده و برپرده سینماهای 
جهان نقش می بندند. شاید تا قبل از 
چنین پدیده ای، ســخن از لابی های 
مخوف اکــران در دنیا )که در اختیار 
ســرمایه داران و کمپانی های بزرگ 
آمریکایی است و هر اکران و نمایشی 
بایستی از کانال و فیلتر این جماعت 
رد شده و براساس میزان سازگاری با 
فرهنگ و ایدئولوژی همان جماعت، 
اجازه اکران یا حضور در جشــنواره ها 
را یابد(، سخنی گزافه و از روی توهم 

توطئه محسوب می گردید.
بدون آنکــه عدم حضــور فیلم 
»محمد رســول الله«)ص( در میان 9 
غیرانگلیسی  فیلم  بهترین  کاندیدای 
زبــان اســکار 2016 را لحاظ کنیم، 
عــدم اعــلام آمادگی هیــچ یک از 
کمپانی هــای اصلی پخــش و توزیع 
فیلــم در جهان بــرای خرید حقوق 
نمایش فیلم مجیدی و در نتیجه عدم 
نمایش آن در سالن های سینمای حتی 
کشــورهای اسلامی در آسیا و آفریقا 
و عدم پذیــرش آن در هیچ کدام از 
حدود 900 جشنواره موجود در دنیا،  
حداقل این سؤال را برای یک بیننده 
عادی سینما بوجود می آورد که یعنی 
این فیلم حتی به انــدازه آن تصویر 
غیرمتحرک و سخیف و پیش پا افتاده 
»تاکسی« جعفر پناهی هم نبوده که 
تقریبا هیچ جشنواره و اکرانی در دنیا 

از آن غافل نماند؟!
حالا می توان دریافت که دشمنی 
غــرب صلیبی- صهیونی نســبت به 
پیامبر رحمت و حتی فیلمی که درباره 
کودکی ایشان ساخته شده تا چه اندازه 
عمیق و پایان ناپذیر است که تمامی 
ژست های به اصطلاح دموکراتیک و 
دیپلماتیــک و آزادیخواهانه و حقوق 
بشــری خود را لگد مــال می کند تا 
ســخنی از ایشــان در جهان شنیده 

نشود. 
اما همچون خود رسول اکرم که 
برای جهانیــان مایه رحمت و برکت 
بود، فیلم »محمد رســول الله«)ص( 
برای ایران و سینمایش نیز پربرکت و 

ششمین دوره جشنواره فیلم عمار 
از همان مراسم افتتاحیه، متفاوت بودن 
خود با سایر جشنواره های سینمایی را 
به رخ همگان کشــید. ایستگاه ششم 
این رویداد مردمی با تجلیل از خانواده 
شهدای مسیحی و اهل سنت و حضور 
چهره های شاخص در عرصه رسانه و 

سینما همراه شد.
البته جشنواره عمار با این فضاها 
و گردهم آمدن ها انــس دارد؛ چرا که 
ســال گذشــته نیز میهمانان بسیار 
عزیزی در جشــنواره عمــار حضور 
داشتند. ننه سکینه که نان می پخت و 
برای رزمندگان در زمان جبهه آن ها 
را می فرســتاد و همچنین ننه عصمت 
75 ساله را دیدیم که در همان زمان 
برای رزمندگان دســتکش می بافت. 
جشنواره ای که توسط مردم برپا شده 
و همه این دیدگاه و شــعار را به طور 
مشترک داشــتند: »عمار همان طور 
که در نامش آمده مردمی است و باید 

مردمی بماند.«
مادر شــهیدان خالقــی وقتی به 
روی صحنه آمد جمله ای را بیان کرد 
که همه را تحت تأثیر قرار داد: »امروز 
همه مردم ایــران، عمار امام خامنه ای 
هستند. ان شاءلله هر ایرانی بتواند عمار 
امام زمان)عج( بشود. امیدوارم نه تنها 
در ایران، بلکه در خارج از مرزهای ایران 
به واسطه جشنواره عمار، پرچم ایران 

به اهتزاز دربیاید«. 
جشــنواره مردمی فیلم عمار که 

گپ و گفت کیهان با محمد گلریز و محمدمهدی خالقی

جشنواره عمار
 بازتاب مردم در سینما

مجتبی برزگر

ششمین دوره خود را تجربه می کند 
باز هم متفاوت از سایر جشنواره های 
سینمایی کار خود را آغاز کرد؛ در این 
جشنواره به قول یکی از تجلیل شونده ها 
افراد احساس غریبگی ندارند؛ به نظر 
می رسد مواردی چون خودبرتربینی، 
خودنمایــی بــا ظاهــر آن چنانی در 
افــرادی که به عمــار آمده اند، وجود 
ندارد و هدف چیز دیگری اســت. این 

موارد عمار را خاص کرده است. خاص 
بودن عمار در ظاهر مردمی آن است 
که از ســادگی برمی آید؛ با گذشــت 
شش سال عمار همچنان خاص است.
در ادامــه، گپ و گفت مــا با »محمد 
گلریز« خواننده ســرودهای انقلابی و 
داور بخش نماآهنگ ششمین جشنواره 
عمار و محمدمهدی خالقی مستندساز 
با سابقه طولانی حضو در جشنواره فیلم 

عمار را می خوانید.
گلریز: مردمی بودن

 شاخصه اصلی هنرمندان عمار
محمد گلریز از خوانندگان انقلاب 

و دفاع مقدس اســت که صدایش به 
عنوان میراث شفاهی ایران در سازمان 
میراث فرهنگی ثبت شده است. انتخاب 
او به عنــوان داور بخــش نماآهنگ 
جشنواره فیلم عمار بهانه ای شد تا با 

او گفت  وگو کنیم.
حضور  ایــن  پیرامــون  گلریــز 
و تجربه های گذشــته خــود در این 
جشــنواره مردمی، تأکیــد کرد: من 
این توفیق را داشــتم که ســه دوره 
ابتدایی و ایــن دوره را به عنوان داور 
در جشنواره فیلم عمار حضور داشته 
باشــم. در توصیف و تعریف جشنواره 
فیلم عمار همین شاخصه مردمی بودن 
کافی اســت. جشنواره فیلم عمار چه 
در قســمت نماآهنگ، مستند و چه 
بخش های دیگر جملگی مشــکلات، 
معضلات و پیداها و پنهان های جامعه، 

خاصه جوانان را مطرح می کند. 
عمار و توجه به جامعه و 

دغدغه های جوانان
وی افزود: عماریون امکانات ضعیف 
و ناچیزی برای ارتقاء کیفیت اثر دارند 
اما با آن اعتقاد و ایمان راسخ و هنر والا 
و استعداد ناب، محتوایی با درون مایه 
غنی و جامع ارائه می دهند. کارهایی 
که ما در جشــنواره ها و موقعیت های 
دیگر نمی بینیم. اصلًا کمتر فیلمسازی 
اعتبار هنری و کاری خودش را وقف 
چنیــن دغدغه هایی می کنــد. واقعاً 
مسائلی در جشنواره فیلم عمار مطرح 
می شود که کمتر در خود جامعه هم 

عنوان شده است. 
حمایت از امکانات و بودجه 

محدود عمار
گلریز در پاســخ به این سوال که 
کیفیــت آثار را در بخــش نماآهنگ 
چطور دیدید، خاطرنشــان کرد: آثار 
خوبی در بخش نماآهنگ ارسال شده 
است. اما ارتقاء کیفیت، نیاز به حمایت 
و پشتیبانی مالی دارد. واقعاً به عنوان 
عضــو کوچکی از جامعــه هنری، از 
سازمان ها و نهادهای ذی ربط همچون 
وزارت ارشــاد که ردیــف بودجه ای 
مختص این گونه حرکت ها دارند تقاضا 
دارم به این جشنواره و حرکت ارزشمند 

مردمی کمک کنند. 
پرهیز از اختلافات سلیقه و 
حمایت از استعدادهای ناب

وی تأکیــد کرد: من فکر می کنم 
اگر بیاییــم اختلافات ســلیقه ای را 
کنــار بگذاریــم خود انعــکاس این 
جشــنواره برای نهادها و سازمان های 
دیگر می تواند مفید باشــد. واقعاً این 
فیلم سازان جوان و با استعداد، امکانات 
محدودی در اختیار دارند. حتی برخی 
از هنرمندان عماری امکان دارد اثری 
را با یک دوربین ســاده و معمولی به 
منصه ظهور برســانند. ولی خلاقیت، 
اســتعدادهای شگرف و اســتفاده از 
فیلمنامه های زیبــا و پرمحتوا مورد 

توجه قرار می گیرد. 
گلریز اضافه کرد: فکر می کنم یکی 
از مسائلی که داوران این جشنواره زیاد 

به آن توجه دارند و اهمیت می دهند 
اهــداف انقلابی، معنوی و اســلامی 
اســت که در این فیلم هــا به عنوان 
محــور قرار گرفته اســت. البته نباید 
کیفیت را نادیده گرفت که با تقویت 
بدنه اقتصادی این جشنواره می توانیم 
شاهد ارائه آثار قوی و با محتوای بیشتر 
و معرفی فیلمسازان حرفه ای به جامعه 

سینمایی کشور باشیم. 
عمار موثر در مقابل تهاجم 

فرهنگی غرب
این خواننده انقلابی و داور بخش 
نماآهنگ جشنواره عمار در خصوص 
فتح ســینمای بدنه و حرفه ای، گفت: 
واقعــاً وقتــی به آثار جشــنواره نگاه 
می کنیم، پیشــرفت بســیار مشهود 
و ملموس اســت. هر سال نسبت به 
ســال قبل بهتر می شود و در صورت 
تقویت حمایت هــای مالی، این روند 
با سرعت بیشــتر و کیفیت بالاتر در 
ســیر صعودی دنبال خواهد شد. فکر 
می کنم در بســتر تهاجــم فرهنگی 
غرب، این جشــنواره بــرای مردم ما 
مفید است. اگر یک مقداری مسئولین 
و دولتمــردان ما به میــدان بیایند و 
از این اســتعدادهای ناب و شــگرف 

استقبال کنند، واقعاً این آثار می تواند 
در عرصه های جهانی مطرح شود. نمونه 
بارز آن فیلم »مشتی اسماعیل« بود که 
در فرانسه جایزه مستند را به خودش 

اختصاص داد. 
وی در خصوص ارتقاء مضامین و 
اینکه آیا مغرضانه نیست که می گویند 
عمار، سیاسی است، افزود: خوشبختانه 
مردم ما آن قدر فهم سیاسی، فرهنگی، 
هنری و اجتماعی بالایی دارند که همه 
شرایط و موقعیت ها را به راحتی درک 
می کنند. مسائلی که الان در جشنواره 
فیلم عمار مطرح می شود دغدغه های 
مردم است. دغدغه هایی که مردم با آن 
مواجه هستند. یکی از موضوعاتی که 
در جشنواره فیلم عمار بدان پرداخته 
شــده و مقام معظم رهبــری از این 
جشنواره تقدیر کردند همین منش و 
پرداخت مجدّانه به مسائل انقلاب است. 

فیلم های عمار در طراز 
سینمای انقلاب اسلامی

گلریز در پایان خاطرنشان کرد: من 
فکر نمی کنم دولتمردان ما علاقه ای 
به مطرح شدن هنر ســینما در طراز 
انقلاب نداشته باشند! باید این جشنواره 
را تقویــت کرد؛ مردم دوســت دارند 

مشکلات، کمبودها و دغدغه هایشان 
را از رسانه پیگیری کنند و بدانند که 
مسئولان شــان هم با آن ها هم عقیده 
هستند و سعی می کنند این معضلات 

را برطرف کنند.
خالقی: عمار، فرصتی برای 

بازگشت سینما به انقلاب است
ز  ا لقــی  خا ی  مهــد محمد
مستندســازان انقلابی اســت که با 
مستندهایی تحت عناوین »پوستین 
»پایان  حجتیــه(،  وارونه«)انجمــن 
فراموشی«، »وحید آقا«)شهید دیالمه(، 
»قصه شبان و گرگ«)مسائل فرهنگی 
افغانســتان( و چند اثر دیگر به عنوان 
یک مستندســاز با تجربه شــناخته 
می شود. البته »پوستین وارونه« خالقی 
به یکی از جنجالی ترین مســتندهای 

دوره های گذشته عمار تبدیل شد. 
وی درباره تجربه حضور و برگزیده 
شدن در چند دوره جشنواره عمار به 
خبرنگار کیهان، گفت: در دوره اول که 
اندیشــه حرکت مردمی فیلم عمار به 
وجود آمد؛ برای ارسال فیلم های مربوط 
به فتنه 88، من یک کار تحت عنوان 
»پایان فراموشی« ساختم و همراه با 
19 فیلم دیگر برای بررسی به هیئت 

اجرایی و دبیرخانه جشــنواره ارسال 
کردیم. سال اول همه چیز محدود و به 
ظاهر غریب می آمد. اما به هر حال در 
آن دوره به عنوان مقام ســوم برگزیده 
شدم. به مرور بحث اکران های مردمی 
و قالب های جدید عمار شکل گرفت و 
بحث قرار گرفتن موضوعات مشخص 

برای آثار به اوج خودش رسید. 
وی افزود: امتداد این حرکت ها به 
رشــد و پیشرفت محسوس دوره دوم 
منتهی شــد که ارتقاء کمّی و کیفی 
آثار گواه این امر اســت. این رشــد از 
همان دوره دوم تاکنون هر سال ادامه 
دارد و به نظرم جشــنواره عمار، هنر 
انقلاب اســلامی را به جایگاه ویژه و 
اولیه خودش بازگردانده و رشد هرساله 
جشنواره عمار بر این بازگشت و ترغیب 
به پیشرفت روزافزون صحّه می گذارد. 
این مستندساز،تفاوت دوره ششم 
با دوره های گذشته را در ارتقاء کیفیت 
آثار و اضافه شدن بخش های بازی های 
رایانه ای و گرافیک انقلاب اســلامی 
دانســت و افزود: عمــار به مثابه یک 
موجود زنده اســت و دائــم در حال 
تغییر و تحول است؛ مثلًا این گسترش 
اکران های مردمی یکی از برکات عمار 
اســت.همچنین باید به اضافه شــدن 
بخش بین الملل هم اشــاره کرد که 
امسال سال دوم آن را تجربه می کنیم. 
البته تصمیم گرفته شــده که بخش 
بین الملل به طور مجزا برگزار شود؛ این 

جزء تغییرات مهم عمار است. 
اکران های بین الملل 

مهم ترین دستاورد عمار
وی تصریح کرد: یکی از تقاضاهای 
چند ساله هنرمندان انقلاب اسلامی 
این بــوده کــه در جشــنواره عمار 
بخش های دیگری هم در زمینه  هنر 
انقلاب اسلامی اضافه شود. البته بخش 
مواد تبلیغی فیلم ها سال گذشته اضافه 
شــد که منتخبین بخش های تیزر و 
پوســتر فیلم هم در افتتاحیه معرفی 
شــدند. من امیدوارم در ســال های 

آینده گسترش اکران های بین الملل، 
مهم ترین دستاورد جشنواره عمار باشد.

خالقی در پاســخ به این ســوال 
که جشــنواره عمار چقدر توانســته 
بــه اهدافش نزدیک شــود، افزود: به 
نظر بنده برای رســیدن بــه اهداف 
جشــنواره عمار باید همزمــان از دو 
مسئله بپرهیزیم؛ اول عدم اعتماد به 
نفس، خودکوچک بینی و خودکم بینی! 
ما دســتاوردهای بزرگــی را در عمار 
داشــتیم؛ بیانگر این موضوع، توفیق 
رســیدن بــه محضر حضــرت آقا و 
همین طــور تقدیــری که ایشــان از 
برنامــه ثریا با موضــوع عمار کردند، 
توانسته  عمار  جشنواره  است.حقیقتاً 
آثــار هنــری انقلاب اســلامی را به 
شــکل مویرگی به اقصی نقاط کشور 

منعکس کند.
پرهیز از خودشیفتگی و حرکت 

به سمت تأثیرگذاری بر غرب
وی اذعــان کرد: در طرف مقابل 
ما باید از خودشــیفتگی بپرهیزیم؛ 
ما هنوز برای رســیدن به مرحله ای 
که اثر ما به محض ورود به جشنواره 
عمار بتواند فراگیری پخش پیدا کند و 

جمعیت بزرگی را شامل بشود؛ اثرمان 
در چرخه اقتصادی عمار قرار بگیرد 
و بتواند درآمدهای خودش را بدست 
بیاورد؛ برای آن نقطه که اکران های 
بین الملل مان به نحوی باشــد که ما 
بتوانیم جریان متهاجم فرهنگ غرب 
را تحــت تأثیر جشــنواره عمار قرار 

دهیم، خیلی فاصلــه دارد.کارگردان 
»پوســتین وارونه« در خصوص فتح 
ســینمای بدنه و حرفه ای توســط 
جشنواره عمار، تأکید کرد: من امسال 
که در آثار پذیرفته شــده عمار نگاه 
می کردم تقریبــاً عمده آثار پذیرفته 
شــده خاصه در بخش مســتند که 
بنده تسلط بیشــتری بر آن دارم در 
ســطح اول بودند. یعنی چند تن از 
برگزیدگان جشنواره حقیقت حضور 
دارند. این نشــان می دهــد جوانان 
حزب اللهی و متدّین ما توانسته اند به 
سطح خوبی برسند و در ذیل همین 
موضوعات، آثار حرفه ای خوب تولید 
کنند. کیفیت آثار امسال خیلی بهتر از 
سال های گذشته است؛ چرا که امسال 
هیچ فیلمی در بخش مسابقه ندارم و 
نشان می دهد که بچه های فیلمساز 
خوش آتیــه آمده اند و امثال بنده که 
تجربه بیشــتری داریم اگر توانمند و 
پویا کار نکنیم، از آنها عقب می مانیم.

عمار فراجناحی، فراسازمانی 
و وفادار به انقلاب

وی در پاســخ به این سوال که به 
نظرشما جهت گیری محتوایی جشنواره 
فیلم عمار، سیاســی است، اضافه کرد: 
من گرایش خاص سیاســی که مربوط 
به جناح، گروه و یا علاقه صرف سیاسی 
باشد در عمار ندیدم. شما موضوعات را 
که نگاه کنید موضوعاتی چون بیداری 
اسلامی، تاریخ معاصر با رویکرد انقلاب 
اســلامی، جنــگ نرم بــا حرکت های 
خودجوش مردمی را می بینیدکه مورد 
استقبال عمده جناح های سیاسی کشور 
هستند. این ها موضوعاتی است که کاملًا 
رویه ایجابی دارد؛ یا مثلاً بخش نقد درون 
گفتمانی که مورد اتفاق اکثر سلیقه های 
سیاسی است. من فکر می کنم که این 
شبهه نسبت به عمار موضوعیت ندارد. 
عمــار کاملًا فراجناحــی، فراگروهی و 
فراسازمانی و از نظر محتوا وفادار و کاملًا 
علاقه مند به انقلاب اسلامی است و ان 

شاءالله این رویه را بتواند حفظ کند.

مایه رحمت بود. رحمت و برکتی که 
شاید تا سالها نتوانیم ابعاد مختلف آن 

را درک و تحلیل نماییم.
 افتخار برای سینمای ایران

فیلم »محمد رســول الله«)ص( 
دومین فیلمی اســت کــه در تاریخ 
ســینما درباره پیامبر خاتم ســاخته 
می شــود، این درحالی اســت که در 
همیــن تاریخ در حــدود 250 فیلم 
درباره حضرت عیســی مســیح )ع( 
ســاخته شده و حدود 120 فیلم هم 
راجع به حضرت موســی )ع( به روی 

پرده سینماها رفته است.
اما ســینمای ایران این افتخار را 
داشته که در میان تمامی کشورهای 
اســلامی و غیراسلامی، دومین فیلم 
را درباره حضرت رســول اکرم بسازد. 
این در حالی است که نخستین فیلم 
یعنی فیلم »پیام« یا »الرساله« ساخته 
مرحوم مصطفی عقاد، در واقع با بودجه 
و ســرمایه و ظرفیت های بسیاری از 
مراکش  همچون  اسلامی  کشورهای 
و لیبی و عربســتان و ... و همچنین 
امکانات و ابزار هالیوود ســاخته شد. 
چون به هر حــال مرحوم عقاد، یک 
فیلمســاز هالیوودی بــود و پیش و 
بعداز فیلم »پیام«، تعدادی از فیلم های 
پلیسی و همچنین فیلم های موسوم به 
آثار هالووینی را ساخته یا تهیه کرد تا 
جایی که در هالیوود به »پدر هالووین« 

معروف شده بود.
سینمای ایران این افتخار را داشت 
کــه درباره بخشــی از زندگی پیامبر 
رحمت، فیلم بسازد که تاکنون نه تنها 
در عالم هنر بدان پرداخته نشده بود که 
مجموعه روایات و احادیث و مکتوبات 
تاریخی نیزدرباره آن دوران بسیار اندک 
و محدود است. در واقع سینمای ایران 
موفق شد، بخشی مهم از ناگفته ها و 
ناشنیده های زندگی پیامبر اکرم را به 
گــوش و هوش جهانیــان و آیندگان 

برساند.
فیلم »محمد رســول الله«)ص( 
براساس محتوای قوی و باارزش خود، 
ساختاری متناسب و فوق العاده داشت، 
در آن حد که تاکنون در سینمای ایران 
)حتی در فیلم های پرهزینه ای مانند 
»ملک ســلیمان«، »استرداد« و »راه 

آبی ابریشم«( تجربه نشده بود.
اگر انقلاب اســلامی، ســینمای 
ایران را به واقع به ســینما بدل کرد و 
بسیاری از تخصص ها و ژانرهایی که تا 
پیش از انقلاب در این سینما محلی از 
اعراب نداشــتند را برای آن به ارمغان 
آورد  فیلم »محمد رســول الله«)ص( 
نیز برای نخســتین بار پیشرفته ترین 
تکنیک های سینمایی )در ابعاد مختلف 
فیلمبرداری، صدا، موســیقی، چهره 
پــردازی، طراحی صحنــه و لباس و 
جلوه های ویژه میدانی و کامپیوتری( 
را در خدمت موضوعی والا، اســلامی 
و انســانی قرار داد تا نشــان دهد که 
سینمای دینی می تواند در ابعاد بسیار 

وسیع مطرح گردد. نوع قاب بندی ها، 
نورپردازی، تدوین، موسیقی، طراحی 
صحنه و حتی جلوه های ویژه تصویری، 
همگی حکایت از ساختاری دینی دارد 
که برای نخستین بار در سینمای ایران 

در این سطح تجربه می شود.
گفته می شود وقتی فیلم به همت 
»ویتوریو استورارو« برای 135 نفر از 
فعالین و سینماگران موثر در هالیوود 
از جمله فرانسیس فورد کوپولا در بنیاد 
 American Film Institute فیلم آمریکا
به نمایش درمی آید، تحسین و شگفتی 
حاضرین از جمله شخص کوپولا را به 
همراه می آورد که چگونه سینمایی به 
جز سینمای آمریکا توانایی آن را پیدا 
کرده که بتواند صحنه های سینمایی 
را در ایــن حــد از تکنیک به نمایش 
سینمایی  ساختار  دربیاورد.همچنین 
فیلــم از جمله فیلمبــرداری آن در 
جشنواره کمرایمیج مورد تحسین قرار 
گرفت و جایزه ویژه زوج سینمایی در 
این جشــنواره به ویتوریو استورارو و 

مجید مجیدی تعلق گرفت.
نکتــه مهم اینکــه فیلم »محمد 
ســایت  در وب  الله« )ص(  رســول 
سینمایی معتبر IMDB از کاربران این 
سایت، از 10 امتیاز ممکن 8/7 امتیاز 
دریافت کرده که امتیاز فوق العاده ای 
در میان فیلم های این وب سایت و به 
خصوص فیلم های امســال به حساب 

می آید.
و افزون بر همــه این نقاط قوت 
تکنیکــی، آنچــه بیــش از همه بر 
مخاطبــان خارجی فیلــم در همان 
نمایشات اندک، تاثیر حیرت انگیزی 
داشته، شخصیت پیامبر اکرم)صلی الله 
علیه و آله( و ســیر و ســلوک ایشان 
در همــان ســنین و دوران کودکی 
و نوجوانی اســت کــه در فیلم مجید 

مجیدی به خوبی تصویر شده است. 
تکنیک های جدید و تکنولوژی 

پیشرفته
یکی از مواردی که در کنار دیگر 
حاشیه های فیلم »محمد رسول الله« 
)صلــی الله علیه و آله( مطرح شــد، 
استفاده از متخصصین و تکنیسین های 
غربی بــود. در حالی کــه به اجماع 
بسیاری از کارشناسان سینمای ایران 
حتی در خارج کشــور، متخصصین و 
تکنیسین های ســینمای ایران، یکی 
از برجســته ترین و کارآمدترین افراد 
در میان همــکاران جهانی خود بوده 
و هســتند که با کمتریــن امکانات، 
بهترین نتایج و حاصــل را ارائه داده 
فیلمبرداران، متخصصان  و می دهند. 
صــدا، طراحــان صحنــه و لباس و 
متخصصان چهره پردازی، آهنگسازان 
و حتی طراحان و مجریان جلوه های 
ویژه کــه در برخی آثار، حاصلی قابل 
توجه داشــته اند، توانسته و می توانند 
مطلوب ترین ساختار تصویری و صوتی 
را برای هر فیلمی رقم بزنند. )سینمای 
امــروز ایران اگر در زمینــه محتوا و 

داســتان و فیلمنامــه فقیر و بی چیز 
است اما به لحاظ متخصص انواع ابزار 
و وسایل ســاخت فیلم بسیار غنی و 

ثروتمند به شمار می آید.(
بنابراین برای جهانی تر شدن یک 
فیلم، عاقلانه ترین و منطقی ترین راه 
برای استفاده از عوامل معروف خارجی، 
بهره گرفتن از بازیگران و هنرپیشه های 
معروف است که نام و تصاویرشان مثلا 
بتواند تماشاگران دیگر کشورها را به 
فیلم جلب نماید. مسلما تماشاگران عام 
ســینما هرگز برای خاطر نام و عنوان 
ویتوریو استورارو یا اسکات استیوارت 
و یا الله رحمان به ســالن های سینما 

نخواهند رفت اما مثلا یک جرج کلونی 
یا رابرت دو نیرو و یا مایکل کین آنها 
را جذب سالن های سینما خواهد کرد. 
همچنان کــه آنتونی کوییــن و ایرنه 
پاپاس و...بودند که برای تماشاگر غربی، 
جذابیت های فیلم »پیام« را رقم زدند 
و نه فیلمبردار یا تدوین گر و یا حتی 

مصطفی عقاد، کارگردان آن فیلم.
امثــال  از  اســتفاده  بنابرایــن 
ویتوریو استورارو و اسکات استیوارت 
و الله رحمــان در فیلــم »محمــد 
رســول الله«)ص( نه به دلیــل نام و 
تخصص آنها، بلکه به جهت بهره گیری 
از ابزار و وسایل پیشرفته فیلمبرداری و 
جلوه های ویژه و تدوین و صدا و ... بوده 
که تنها در اختیار آنان گذارده می شده 
و مثلا در اختیــار مدیر فیلمبرداری 
اغلب آثار مجیدی یعنی محمد داوودی 
یا صداگذاران معتبری مانند خانزادی و 

دلپاک قرار نمی گرفته است.
فــی المثــل کمپانــی و برنــد 
»پاناویژن« که ســازنده معتبرترین و 
بهتریــن دوربین های فیلمبرداری در 
دنیا اســت، به دلیل وجود تحریم ها 
هرگــز دوربیــن خــود را در اختیار 
فیلمبــرداران ایرانی قرار نمی دهد اما 
نام ویتوریو استورارو آن قدر در سطح 
جهانی اهمیت داشت که این دوربین ها 
در اختیار او قرار گرفت و نســبت به 
دوربین های موجود در سینمای ایران، 
تصاویر بسیار بهتری ضبط کردند. یا 
ابزار و وسایلی که برای خلق جلوه های 

ویژه تصویری فیلم مورد استفاده قرار 
گرفت را تنها اشخاصی مانند اسکات 
اســتیوارت )برنده اســکار برای فیلم 
»بیب«( می توانستند در اختیار بگیرند 
و این وســایل در اختیار متخصصانی 
همچون امیررضا معتمدی که کارهای 
شــاخصی همچون »در چشم باد« را 
در کارنامه خود دارد، قرارنمی گرفت.

پرواضح اســت که اصرار مجیدی 
بــرای اســتفاده از تکنیســین ها و 
متخصصان خارجــی و هزینه در این 
باب، تنها جهت بهره گیری از وسایل 
و ابزار پیشرفته آنها بوده و بس وگرنه 
تنها به کارگیری یک هنرپیشه مشهور 

خارجــی، می توانســت ظرفیت های 
بهتری بــرای جلب مخاطب خارجی 

فراهم آورد.
فروش شگفت انگیز فیلم

اما فیلم »محمد رسول الله«)ص( 
علی رغم در اختیار نداشتن هنرپیشه 
خارجی و حتی بازیگران مطرح داخلی، 
براســاس آمار بلیط های الکترونیکی 
موجود تا امروز، در حدود 15 میلیارد 
تومان فروش داشته است که در همین 
حد، پرفروش ترین فیلم تاریخ سینمای 

ایران محسوب می شود.
اگر بخواهیم براساس تعداد سانس 
فیلم ها قضاوت نماییــم، این فیلم با 
زمانی در حدود 3 ساعت، در واقع نصف 
فیلم های دیگر، سانس های یک سالن 
سینما را اشغال نمود. با این دلیل برای 
مقایسه فروش این فیلم و دیگر فیلم ها 
که دو برابر آن سانس نمایش داشته اند، 
می توان با یک حساب سرانگشتی به 
رقم فروش دو برابر یعنی 30 میلیارد 
تومان بــرای اکران اول فیلم »محمد 

رسول الله«)ص( رسید.
اما این نکته نیــز وجود دارد که 
برای میزان سه ساعت زمان فیلم، بلیط 
آن نیز نسبت به یک فیلم 90 دقیقه ای 
بهای بیشتر داشته است. این در حالی 
اســت که به جز یکی دو ســینمای 
ممتــاز در تهران با بلیــط 10 یا 12 
هزار تومان برای نمایش فیلم مجیدی، 
بقیه سینماهای درجه یک در تهران 
با بلیط هشــت هزار تومان )در مقابل 

بلیط شش هزار تومان برای فیلم های 
معمولی( و همچنین بلیط های شش، 
پنج، چهار و حتی ســه هزار تومانی، 
فیلم را در تهران و شهرستان ها اکران 
کردند که اغلب تفاوت قیمت بلیط ها 
با بلیط فیلم های دیگر، یک تا دو هزار 
تومان و حتــی 500 تومان بود. مثلا 
در کرمان که بلیط معمولی سینماها 
شش هزار تومان بود برای فیلم »محمد 
رســول الله«)ص(، هفت هزار تومان 

اعلام گردید.
بنابراین با احتساب گران تر بودن 
قیمــت بلیط های فیلــم، روی کاغذ 
به طور متوســط تا 20 درصد می توان 

از میزان 30 میلیارد تومان فروش فیلم 
کاست. اما براساس آنچه روانشناسان 
سینمایی باور دارند، فیلم های طولانی 
)دو ســاعت و نیــم و بیشــتر از آن( 
همواره به طور متوســط  تا 20 درصد 
از تماشاگران خود را از دست می دهند، 
خصوصا در ایران که نسبت به سینمای 
جهــان )با تحمل متوســط زمان دو 
ساعت 20 دقیقه برای هر فیلم( اساسا 
با زمان بیش از 90 دقیقه برای هر فیلم 
چندان میانه ای ندارند. بنابراین آن 20 
درصد کاهش فروش به خاطر افزایش 
قیمت بلیط را می توان با حساب این 
20 درصــد ریزش ناگزیر تماشــاگر، 

ندیده گرفت.
باید توجه داشــت که این میزان 
فروش و اســتقبال با توجه به بحران 
ایران  ســینمای  امروز  نابود کننــده 
ناشــی از تحمل ناپذیــر بودن خیل 
فیلم فارسی ها و آثار شبه روشنفکری 
که میزان تماشاگر آن را به چهار-پنج 
درصد کل مردم ایران رسانیده است، 
در واقع معجزه ای برای نجات سینمای 

ایران به نظر می آید.
براســاس آمار موثق، رقم دقیق 
تولید فیلم »محمد رسول الله«)ص(، 
حدود 62 میلیارد و 330 میلیون تومان 
بوده است که با در نظر گرفتن فروش 
اکران نخســت آن یعنی 30 میلیارد 
تومان، بدون احتساب فروش جهانی 
و ویدئویی و تلویزیونی و رســانه های 
جمعی دیگــر و همچنین بلیط های 

غیرالکترونیک در شهرستان ها که رقم 
قابل توجهی را شامل می شوند، حدود 
نیمی از هزینه خود را بازگردانده است. 
ضمن اینکه اساسا بودجه فیلم از محلی 
غیراز بودجه ســینمای ایران و حتی 

بودجه های دولتی تامین شده است.
مقایســه این ارقام با میزان کل 
بودجــه تولیدی فیلم های یک ســال 
ســینمای ایران و مقــدار فروش آنها 
نشــان از توفیق بالای فیلم »محمد 
رســول الله«)ص( تا اینجــا و پس از 
حدود ســه ماه اکــران عمومی دارد. 
برای مصداق این مدعا نگاهی به بودجه 
تولیدی و فروش فیلم های سال 1393 

می اندازیم:
حــدود 120 فیلم تولید شــده 
در ســال 1393 با احتساب متوسط 
800 میلیــون تومان هزینه تولید هر 
فیلــم )برخی از فیلم ها زیر این رقم و 
برخی هم خیلی بالاتر از آن ســرمایه 
برده اند(، مجموعا 96 میلیارد تومان 
بودجه صرف کرده اند. اما رقم فروش 
مجموع فیلم های اکران شده )به جز 
»شهر موش ها 2« که موقعیت خاصی 
داشته و حدود 12 میلیارد تومان در 
سراســر کشور گیشــه داشته است( 
نزدیک به 25 میلیارد تومان بوده است.

تمامی  فــروش  یعنی مجمــوع 
فیلم های سال 1393 سینمای ایران 
در حدود یک چهارم هزینه های خود را 
در گیشه ها برگردانده است. به عبارت 
دیگر در حالی که هزینه ساخت همه 
آثار یک سال سینمای ایران در مجموع 
یک و نیم برابر بودجه ســاخت فیلم 
»محمد رســول الله«)ص( بوده اما در 
کل، یعنی تمامی فیلم های سال 93، 
حتی پنج میلیارد تومان هم کمتر از 

آن فیلم مجیدی فروش داشته اند!
این برای آنان که به دلائل مختلف، 
هزینــه کردن بودجــه فیلم »محمد 
رسول الله«)ص( را برای مثلا ساخت 
10 فیلــم کم هزینه تر، مناســب تر 
می دانســتند، می تواند برهان قاطعی 
باشــد که تنها به کمیت نگاه نکرده و 
کیفیت را هم در نظر داشــته باشند، 
همان گونه که مخاطب فهیم ایرانی، 

کیفیت را در نظر داشت و به اندازه دو 
برابر کل فیلم های یک سال سینمای 
ایران به تماشای فیلم »محمد رسول  لله«)ص( 

نشست.
جذب اقشار گریزان از سینما

فیلم »محمد رســول الله«)ص( 
اقشــاری از مردم ایران را به سینماها 
کشانید که سالها بلکه نزدیک به سه 
دهه به سینما نرفته بودند. نگاهی به 
چهره ها و تیپ های اشخاص و مردمی 
که اغلب دسته جمعی و در سانس های 
مختلــف در شــهرهای گوناگون این 
مملکت به تماشــای فیلــم »محمد 
از  رســول الله«)ص( رفتند، حکایت 

همین واقعیت داشت که این فیلم پس 
از سالها تماشاگران بالقوه و گریزان از 
سینما را )که اساس بحران سینمای 
ایران محسوب شده و سالیان دراز است 
که کارشناســان و اهالی این سینما با 
برگــزاری همایش هــا و میزگردها و 
مقــالات و کتب و مجالس بی شــمار 
سعی در حل آن دارند( به سالن های 
سینما کشانید و حداقل برای یک فیلم 
هم که شده، بحران دیرپای این سینما 
را حل کرد. بســیاری از کارشناسان و 
ناظران و اهالی سینما از این واقعه به 
عنوان آشتی مردم با سینما نام بردند.

سینماهایی که افتتاح یا 
بازگشایی شد

فیلم »محمد رســول الله«)ص( 
باعــث رونــق، بازســازی و افتتاح و 
بازگشــایی دهها سالن سینما در این 
سرزمین شد. یعنی همان که رویای 
بســیاری از فیلمسازان و مسئولین و 

کارشناسان سینما بوده و هست.
بســیاری از شهرها که اصلا فاقد 
ســالن ســینما بودند، با اکران فیلم 
»محمد رسول الله«)ص( شاهد افتتاح 
اولین سالن های سینما در شهر و دیار 
خود شدند و یا پس از سالها تعطیلی 
و رکود ســالن ســینمای شهر خود، 
ناظر بازگشــایی و افتتاح آن شدند. 
به تیتر برخی اخباری که در روزهای 
اکران فیلم »محمد رسول الله«)ص(، 
حکایــت این افتتاح و بازگشــایی ها 

داشت، توجه نمایید:

-افتتاح سینما دیجیتال سرخه با 
اکران فیلم »محمد رسول الله«)ص(.

-اولین سینمای شرق هرمزگان 
در آستانه بازگشــایی، فیلم »محمد 
رسول الله«)ص( در شهرستان میناب 

اکران شد.
- سینما پرســتو شهرستان دماوند 
پس از 12 ســال تعطیلی با اکران فیلم 
بازگشایی شد.  »محمد رسول الله«)ص( 
این ســینما از سال 1382 تعطیل بوده 

است.
- بازگشــایی تنهــا ســینمای 
شهرســتان تفــت با فیلــم »محمد 

رسول الله«)ص(.
- چراغ سینما هامون شهرستان 
زابل پس از ســالها خاموشی با اکران 
فیلم »محمد رسول الله« )ص( روشن 
شد. استقبال پر شور مردم، مسئولین 

شهر را شگفت زده کرد.
- سینما دیجیتال بوکان با اکران 
فیلــم »محمد رســول الله«)ص( به 
بهره بــرداری رســید. در بوکان یک 
ســینما وجود داشت که بیش از 15 

سال است که تعطیل شده.
-بازگشایی ســینما عصر جدید 
اراک با فیلم »محمد رسول الله«)ص( 

پس از تعمیرات اساسی.
-ســینما دیجیتال بندر ترکمن 
پس از دو دهه تعطیلی سینما در این 

شهر افتتاح شد.
الله«)ص(  رسول  »محمد  -فیلم 
تنها سینمای تربت حیدریه را به نام 

سینمای اندیشه، بازگشایی کرد.
- با فیلم »محمد رسول الله«)ص( 

سینمایی درمرند افتتاح شد.
- و ....

و این همه ماجرا نبود، بیش از 120 
سینما در شهرستان ها و 80 سینما در 
تهران به سیستم نمایش پیشرفته D و 

صدای دالبی مجهز شدند.
سوالی که پیش می آید این است که 
تا کنون برای چند درصد سینماگران 
و ســینمای ایران، شهرســتان هایی 
همچون میناب و بوکان و مرند و زابل 
و بنــدر ترکمن و ... اهمیت داشــته 
اســت؟ چند نفر از این حضرات اصلا 
نام این شهرســتان ها را شنیده اند؟! 
آیا در ســاخت و تولید فیلم هایشان 
اساسا به این مردم هم فکر می کنند؟! 
مسلم اگر چنین بود، سالن های سینما 
در شهرســتان های فوق زودتر از این 
زمان افتتاح  یا بازگشــایی می شدند 
و یا اصلا تعطیــل نمی گردیدند. آیا 
این سینماگران هیچ گاه از خود سؤال 
می کنند که چرا تماشاگر زابلی و کرد 
و هرمزگانی و ســرخه ای و ترکمن و 
کرمانشاهی و شهر کردی و الیگودرزی 
و بهشهری ... از فیلم های آنها گریزان 
اســت اما از فیلمی همچون »محمد 

رسول الله«)ص( استقبال می کند؟ 
سینماهایی که رونق گرفت
 و رکوردهایی که شکست

به اخبار زیر هــم توجه فرمایید 

که در همان روزها در خبرگزاری ها و 
روزنامه ها و سایت های خبری انتشار 
یافت و خبر از استقبال شگفت انگیز 
مردم از فیلم »محمد رسول الله«)ص( 

داشت:
- آشتی مردم شهر قزوین با سینما 
با اکران فیلم »محمد رسول الله«)ص(. 
فروش این فیلم در دو سینمای فعال 
شــهر قزوین پس از کمتر از 40 روز 
رکورد زد و به رقمــی بیش از 100 
میلیون تومان رسید. خبرگزاری ایرنا 
در 15 مهر گزارش می دهد: سالن های 
دو ســینمای فعال قزویــن با اکران 
عمومی فیلم »محمد رسول الله«)ص( 
کــه آن را بایــد یکــی از مهم ترین 
پروژه های دنیای اسلام نامید، پس از 
مدت ها رنگ شلوغی و رونق به خود 
دیده اســت که این موضــوع یادآور 
روزهای طلایی ســینما در این شهر 
و آشتی شهروندان آن با سینما است.
- فیلم »محمد رسول الله«)ص( 
در کرمانشــاه رکورد شــکنی کرد. 
برخی از این استقبال به عنوان آشتی 
مردم کرمانشاه با سینما یاد می کنند. 
مسئول اکران فیلم در کرمانشاه گفت 
که در هیچ سانسی حتی یک صندلی 

هم خالی دیده نمی شد.
- پیش فروش 10 هزار بلیط در 
کردستان. رکورد تماشاگر در سینما 
بهمن سنندج شکست. تمام صندلی ها 

پر است.
- همه ســینماهای کرمان فیلم 
»محمد رســول الله«)ص( را نمایش 

می دهند.
- فیلم »محمد رسول الله«)ص( 
در ســینما بهمن شــهرکرد رکورد 

شکست.
- فیلم »محمد رسول الله«)ص( 

لرستانی ها را با سینما آشتی داد.
و  الیگــودرز  در  ســالن هایی   -
کوهدشت و پلدختر و دلفان که فاقد 
سالن سینما هستند، به نمایش فیلم 
»محمد رســول الله«)ص( اختصاص 

داده شد.
- به گزارش ایرنــا در تاریخ 10 
شــهریور، با نمایش فیلــم »محمد 
رســول الله«)ص(، رکورد فروش فیلم 

در تاریخ لرستان شکسته شد.
-فــروش قابل توجه فیلم »محمد 
رسول الله«)ص( در سینما بهمن بهشهر 

که به سیستم D مجهز شده است.
- بیش از 40 شهر با اکران فیلم 
»محمد رسول الله«)ص( و به برکت 

این فیلم، دارای سالن سینما شدند.
آنچه آمد تنها بخشی از برکتی 
اســت که فیلم »محمد رسول الله« 
)صلی الله علیه و آله( برای سینمای 
ایران به ارمغان آورد. ان شــاءالله با 
یاری خداوند و عنایت خود حضرت، 
مکر و کید دشــمنان اسلام در هم 
شــکند و این فیلم ارزشمند بتواند 
جایــگاه خود را در میــان مخاطب 

جهانی نیز بیابد.

برکتی که فیلم پیامبر رحمت 
برای سینمای ایران

 ارمغان آورد
سعید مستغاثی


